
Tisztelt Ünneplők! Kedves Kollégák! 

 

Tisztelettel köszöntök mindenkit a 2023-as, hagyományos Szt. Borbála napi ünnepségen a Magyar 

Bányászati Szövetség nevében! 

Az idei év különleges a számunkra, ugyanis idén ünnepeljük a Szent Borbála érem megalapításának 30 

éves évfordulóját. Természetesen ezt megelőzően is elismerte az állam a bányászokat, a Bányász 

Szolgálati- és a Bányamentő Szolgálati Érdemrend állami kitüntetések adományozásával, azonban 30 

évvel ezelőtt új fejezet nyílt a közösségünk elismeréseinek történetében. Dr. Tóth István, a Dorogi 

Szénbányák vezérigazgatója (az OMBKE akkori elnöke) kezdeményezését 1993-ban Dr. Latorcai János, 

az akkori ipari és kereskedelmi miniszter felkarolta, és december 4-én, a bányászok védőszentjének, 

Szent Borbálának napján első ízben 100 kollégánknak osztották ki az Állami Pénzverő által készített 

Szent Borbála érmet. Ezúton is köszönjük Miniszter Úr támogatását!  

Az azt követő pár évben szokásjog alapján adományozták a kitüntetést, míg az MBSZ és BDSZ együttes 

kezdeményezésére 1997-ben – a bányászatról szóló törvény módosításával összhangban – Dr. Fazakas 

Szabolcs miniszter rendeletben szabályozta a kitüntetés adományozására vonatkozó előírásokat, így a 

kitüntetés hivatalos formát kapott.  

Az elmúlt években a kitüntetés kiterjesztésre került a kohászokra, és módosult a felirata, azonban 

lényegét tekintve változatlan maradt. 

A mai napon kiosztott díjak, így a Szent Borbála érem is egyéni elismerés. Azonban emlékeztetni 

szeretném mindannyiunkat, hogy a bányászat csak csapatmunkában lehet sikeres és köszönetet kell 

mondanunk minden kollégánk erőfeszítéséért, még akkor is, ha nem került be a kimagasló 

teljesítménnyel büszkélkedők sorába.  

Kiemelten fontosnak tartom a bányászati ágazat és a kormányzat együttműködését is, ez is egyfajta 

csapatmunka. Az idei év kiemelkedő fejleményei közé sorolom a geotermikus hőbányászat 

megnyitását, a szénhidrogén területen a bányajáradék rendszer finomhangolását és a következő 

szénhidrogén kutatási koncessziós kör előkészítését. 

A Szent Borbála érem, és így a bányászat fontossága és elismerése is aktuálisabb, mint valaha. A 

napjainkban oly sokszor hangoztatott energiafüggetlenség és ellátásbiztonság megteremtésének egyik 

fő felelőse mi, a bányászközösség vagyunk, nélkülünk ez megvalósíthatatlan. Emellett folyamatosan 

törekedünk a megújulásra és az innovatív megoldások alkalmazására – megfontolt döntésekkel új 

lehetőségeket nyithatunk meg, amelyek növekedést, ellátásbiztonságot és új, értékteremtő 

munkahelyeket hozhatnak létre a bányászatban. Példaként hadd említsem meg, hogy idén márciusban 

volt az Európai Bizottság 3 éves rendszeres felülvizsgálata a kritikus nyersanyagokról. Az első 2011-ben 

történt, akkor 14, idén már 37 kritikus nyersanyagot azonosítottak. Ezeknek a nyersanyagoknak a 

kinyerése jelentős részben a bányászat, feladata. Az előttünk álló kihívás az, hogy Magyarország 

részese és haszonélvezője legyen ennek a lehetőségnek. Ebben a kihívásban számítok minden 

bányavállalkozó, munkavállaló kolléga munkájára és kiemelten az irányító államigazgatás és 

bányafelügyelet támogatására. Ez lesz a kulcsa annak, hogy 30 év múlva is együtt ünnepelhessen 

közösségünk december 4-én, Szent Borbála napján, és akkor is ki tudják osztani ezt a nagyra értékelt 

díjat!  

Gratulálok minden díjazottnak, áldott ünnepeket kívánok és jó egészséget az előttünk álló esztendőre! 

Jó szerencsét! 


